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6.5 Proposició del Grup Municipal del PP per fer un estudi de l’impacte 

econòmic en aplicar bonificacions de l’impost de vehicles de tracció 
mecànica aplicada a treballadors autònoms.  

 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal del PP, de 19 de gener de 2015, 
que es transcriu a continuació: 
 
“Atès que l’ impost de vehicles de tracció mecànica (IVTM) de la nostra ciutat es troba 
al màxim permès per llei, sense aprofitar l’oportunitat d’establir quotes líquides de 
l’impost més baixes. 
 
Atès que totes les administracions sumen esforços per facilitar la dinamització 
econòmica i als emprenedors recolzar-los en els seus projectes. 
 
PROPOSEM: 
 
1.- Fer un estudi per tenir dades suficients del que representa pels ingressos de              
l’ Ajuntament de Manresa una taula de bonificacions de l’impost de vehicles de tracció 
mecànica aplicada a treballadors autònoms.  
 
2.- Una vegada fet l’estudi, aplicar un % corresponent de bonificació al IVTM a les 
ordenances fiscals del 2016. 
 
3.- L’estudi haurà d’estar fet en un termini de tres mesos per a poder fer l’aplicació a 
les ordenances fiscals del 2016.” 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Municipal del PP, explica que han 
presentat aquesta proposta amb la intenció de donar suport als autònoms de la ciutat 
de Manresa, perquè diu que són treballadors que utilitzen el seu vehicle per poder 
desenvolupar la seva feina.  
 
La proposta la fan seguint els criteris que tot seguit explica. D’una banda, diu que a 
l’Ajuntament de Manresa l’IVTM està a la banda màxima del que permet la llei, i per 
això consideren que, objectivament i de manera voluntària, es podria rebaixar aquest 
impost perquè fos més econòmic.  
 
Per altra banda, assenyala que s’està duent a terme un esforç en la dinamització de 
nous emprenedors. Comenta que cap a l’abril està previst que el govern central aprovi 
un decret llei per tal que els emprenedors que han tingut problemes tributaris durant la 
crisi puguin tirar endavant i d’aquesta manera s’estimuli l’economia. Creuen que com a 
administració local també s’han de fer els passos corresponents per recolzar l’estímul 
econòmic de la ciutat. 
 
Tot i això, entenen que quan es fa un plantejament com aquest cal saber de quina 
manera pot repercutir en el nivell d’ingressos de l’Ajuntament. Per això, el que 
demanen no és que s’apliqui i prou, sinó que primerament es faci un estudi sobre què 
representaria la mesura si s’arribés a aplicar en determinats trams del sector dels 
autònoms professionals de la ciutat de Manresa. 
 
Diu que la proposta que formulen no té cap input negatiu que pugui suposar que 
l’Ajuntament deixi de recaptar ingressos per a la ciutat. La petició és exclusivament per 



saber què arribaria a representar si la mesura es dugués a terme. El PP entén que sí 
que es pot dur a terme, ja que hi ha altres ajuntaments que ho estan fent; per això 
consideren que de la manera que ho fan també es podria aplicar a Manresa. 
 
Independentment que hi hagi conceptes que la llei no permet (com les bonificacions), 
subratlla que una cosa és el que es demana i una altra com es vehicula l’objectiu 
perquè arribi als ciutadans. Per tot això, demana el vot favorable a la proposta. 
 
 
El senyor Josep M. Sala, regidor delegat d’Hisenda i Governació, ressalta que la 
proposició planteja 3 fases i troba que queda molt ben definida en l’apartat segon on 
diu que: “Una vegada fet l’estudi, aplicar un % corresponent de bonificació al IVTM”. 
Comenta que des d’aquest punt de vista la llei és molt clara respecte els impostos. 
L’IVTM és un impost, la gestió del qual ve transmès per l’estat, i per tant, la legislació 
sobre aquest impost la fa l’estat i no pas l’Ajuntament de Manresa. En aquest cas, 
l’Ajuntament el que té és la potestat de baremar el tipus impositiu, però no la llei i diu 
que la llei especifica quines bonificacions potestatives té l’administració local, i en cap 
cas hi entra la que es pot deduir de la proposició que seria la bonificació de l’IVTM 
respecte els treballadors autònoms. Legalment, doncs, aquesta bonificació no se 
sustenta. 
 
Pel que fa al primer punt de la proposta referent a l’estudi per tenir dades suficients, 
diu que és de difícil realització perquè estan parlant de bases de dades diferents que, 
encara que es poden creuar, hi ha també informació que no la disposem. Per exemple, 
es pot creuar la bases de dades d’activitats amb la de vehicles perquè van per NIF. 
D’aquí sortirà un llistat i una aplicació a vehicles, els titulars dels quals econòmicament 
són autònoms. Però diu que en cap cas se sap si aquests vehicles s’utilitzen o no per 
a l’activitat pròpia de l’autònom, ja que aquesta informació no existeix. Quan el vehicle 
és una furgoneta ja té un tractament diferenciat per part de l’estat amb les targetes de 
transport i altres, però no com a IVTM. Aquest motiu dificulta la possibilitat d’arribar a 
aclarir quins vehicles són aptes per a l’activitat econòmica dels autònoms, tot i que 
ressalta que el motiu bàsic és que en cap cas es podria aplicar una bonificació.  
 
Per això, es planteja perquè s’ha de fer un estudi que saben que no podran acabar 
perquè no tenen informació suficient o fefaent. A més, independentment del que 
digués l’estudi, l’aplicació de la bonificació tampoc seria possible perquè la pròpia llei 
no ho admet (no es pot bonificar un col·lectiu diferenciat de la resta). 
 
Per altra banda, es planteja que l’Ajuntament de Manresa rebaixi els ingressos aplicant 
un coeficient més baix i diu en aquest punt s’entra en conflicte amb les dificultats 
reiterades que hi ha amb l’ajustament pressupostari, per la qual cosa no hi ha manera 
d’encaixar un pressupost que doni marge de maniobra per poder tirar endavant 
propostes com la que s’ha plantejat, i que a més depèn de l’ajuda d’altres 
administracions. 
 
Per tot el que ha exposat, diu que el posicionament del GMCiU serà en sentit contrari a 
la proposta. 
 
 
El senyor Xavier Javaloyes, president del Grup Municipal del PP, diu que no té 
intenció d’entrar en discussió sobre si hi ha o no marge de maniobra. En definitiva, el 
que vol deixar palès és que, en primer lloc, hi veu un afany recaptatori, i en segon lloc, 
que hi ha poques ganes i poca voluntat política de fer mesures per ajudar els 
emprenedors i els autònoms de la ciutat. 
 



 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet la proposició 6.5 del Grup 
Municipal del PP a votació, i el Ple la rebutja per 21 vots negatius (10 GMCiU, 4 
GMPSC, 3 GMERC, 2 GMPxC i 2 GMCUP), 3 vots afirmatius (3 GMPP) i 1 
abstenció (1 GMCiU). 
 
Es fa constar que el senyor Antoni Llobet, del GMCiU, es trobava fora de la sala 
en el moment de la votació. 
 


